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Přejeme dětem, ať nastoupí do nového školního 
roku s odvahou pirátů a vytrvalostí jejich pronásle-
dovatelů – ať je škola baví a mnohé se naučí!
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* Kontrola hospodaření městyse Kunvald za rok 
2018.

Starosta městyse seznámil zastupitel-
stvo s průběhem a výsledkem kontroly hos-
podaření městyse Kunvald, kterou provedly 
pracovnice Oddělením přezkumu hospoda-
ření obcí Krajského úřadu Pardubického kraje,  
a to dne 6. června 2019. 

V závěru Zprávy o výsledku přezkoumání 
hospodaření za rok 2018 městyse Kunvald  
je konstatováno, že nebyly zjištěny chyby a nedo-
statky ani nebyla zjištěna žádná závažná rizika, 
která by mohla mít negativní dopad na hospoda-
ření územního celku v budoucnosti.

Zastupitelstvo vzalo informace na vědomí.

* Činnost Finančního výboru.
Ing. Roman Rusz se dotázal na činnost 

finančního výboru, jakým způsobem je svolá-
ván a jak se schází, neboť jeden ze členů Finanč-
ního výboru si stěžuje na nedostatek informací    
a špatnou komunikaci. Uvedl. že tímto členem         
je paní Mgr. Skalická, která dle jeho názoru má 
zkušenosti a bylo by žádoucí je využít. Uvedl  
to mj. vzhledem k bodům, které jsou na pro-
gramu jednání, a to Závěrečným účtům městyse 
a příspěvkové organizace a Řádným účetním 
závěrkám městyse a příspěvkové organizace. 

Starosta městyse odpověděl, že oslovili paní 
Skalickou ke spolupráci společně s předsedou 
finančního výboru, panem Matoušem Paďou-
rem, který však není přítomen, proto se domnívá, 
že není zcela na místě o záležitosti jednat. Dále 
uvedl, že paní Skalické byl zaslán jako člence 
výboru návrh rozpočtu na rok 2019 a rovněž 
uvedl, že vhledem k jejímu pracovnímu zařazení 
v základní škole nevidí problémem, aby se kdykoli 
sama paní Skalická zastavila na úřadě městyse 
a požádala o informace, které by jí byly nepo-
chybně podány, nebo případně, aby zkontakto-
vala přímo předsedu Finančního výboru. Starosta 
dále uvedl, že v případě veřejnosprávní kontroly, 
která byla prováděna v příspěvkové organizaci 
není vhodné, aby kontrolu prováděla zaměstnan-
kyně organizace, z tohoto důvodu byl kontrolou 
pověřen pan Josef Vágner, jako dlouholetý před-
seda Finančního výboru a paní Marie Křenová, 

jako členka kontrolního výboru, které byla účastna 
kontrol v organizaci i v minulosti. Očekával by tedy  
od paní Mgr. Skalické její vlastní aktivitu. Nicméně 
uvedl, že záležitost bude řešit s předsedou finanč-
ního výboru panem Matoušem Paďourem.

Jana Trejtnarová se dotázala proč se se svou 
stížností nebo požadavky nedostavila na zase-
dání zastupitelstva přímo paní Skalická, pokud 
takové stížnosti či požadavky má. Ing. Rusz sdělil,  
že paní Skalická odcestovala mimo republiku  
a bude zpět až v září.

Pan Josef Vágner připomněl, že se jedná         
o výsledky hospodaření uplynulého roku,  
se kterými byli zastupitelé detailně seznámeni  
mj. na únorovém zasedání zastupitelstva a jedná  
se tedy především o formální záležitosti a správ-
nost zaúčtování jednotlivých položek rozpočtu  
a porovnání plánu rozpočtu se skutečným 
výsledkem hospodaření, a to v obou účetních 
jednotkách. Oba dokumenty se vypracovávají po 
ukončení přezkoumání hospodaření Pardubic-
kým krajem a byly vyvěšeny po zákonem stano-
venou dobu na Úřední desce městyse Kunvald. 
Kdokoli si může požadované informace kdykoli 
vyžádat.

Dále Ing. Rusz uvedl, že v podkladech  
pro jednání zastupitelstva nebyly dle jeho názoru 
zaslány přílohy (především Závěrečné účty, 
Účetní závěrky městyse i příspěvkové organi-
zace), proto se domnívá, že nemá dostatek infor-
mací, aby mohl o těchto bodech hlasovat. Sta-
rosta a místostarosta a pan Josef Vágner opa-
kovaně uvedli, že se jedná o výsledky hospoda-
ření uplynulého roku a jejich správné zaúčtování.  
Ing. Rusz uvedl, že je pracovně vytížen  
a nemá možnost se zastavit na úřadě městyse,  
aby si podklady prostudoval. Jana Trejtnarová 
odpověděla, že vždy je možné si např. telefonicky 
si podklady vyžádat a byly by panu Ing. Ruszovi 
obratem zaslány, neboť podklady k jednání zastu-
pitelstva zastupitelé dostávají vždy několik dní 
před jednáním zastupitelstva. Nicméně uvedla, že 
pro následující zasedání budou veškeré podklady 
skenovány a zastupitelům zasílány.

Zastupitelstvo vzalo všechny podněty  
a informace, které zazněly v tomto bodě jednání,  
na vědomí.

Nejdůležitější body ze zasedání zastupitelstva městyse dne 27. 6. 2019
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Dále uvedl, že se jedná pouze o výhled, 
který se vždy zpřesňuje v rozpočtech pro jed-
notlivé roky a dle potřeb městyse.

Zastupitelstvo po krátkém projednání 
odsouhlasilo Střednědobý výhled rozpočtu 
městyse kunvald na období 2020 – 2025.

* Rozpočtové opatření číslo 4/2019
 Pan Josef Vágner seznámil zastupi-

telstvo s návrhem Rozpočtového opatření  
č. 4 /2019. Rozpočtové opatření reaguje  
na skutečný vývoj příjmů a výdajů rozpočtu 
v aktuálním období. Na straně příjmové  
je zahrnuta dotace Krajského úřadu Pardu-
bického kraje ve výši 20.000,- Kč – nein-
vestiční dotace pro školu, dále dotace firmy  
VaK, a.s. Jablonné nad Orlicí škole na akci pře-
shraniční spolupráce škol. Dále je zde zahr-
nuta investiční dotace Pardubického kraje  
ve výši 110.000,- Kč na výstavbu komunikace  
na Betlémě k čp. 195 a dotace Pardubického kraje  
na zabezpečení voleb do Evropského parla-
mentu ve výši 29.000,- Kč. Na straně výdajové 
jsou zahrnuty částky dotací, které se převádí 
Masarykově základní škole a mateřské škole 
Kunvald, částka na výstavbu místní komuni-
kace na Betlémě a částka na zabezpečení voleb  
do Evropského parlamentu. Rozpočtové 
 opatření č. 4/2019 je ve výši 172.537,- Kč  
na straně výdajové i příjmové.

Zastupitelstvo městyse Kunvald odsouhla-
silo Rozpočtové opatření č. 4/2019.

* Veřejnosprávní kontrola příspěvkové 
organizace ZŠ a MŠ Kunvald. 

Starosta městyse Kunvald sezná-
mil zastupitelstvo s výsledky veřejno-
správní kontroly provedené dne 29. května 
2019 v příspěvkové organizaci Masary-
kově základní škole a mateřské škole Kun-
vald pověřenými osobami, kterými byly paní 
Alena Morávková, paní Marie Křenová a pan 
Josef Vágner.

Veřejnosprávní kontrolou byly zjištěny 
některé drobné nedostatky a byla navržena 
opatření k nápravě, jejichž realizace a uplat-
nění v účetnictví příspěvkové organizace bude 
ověřeno následnou kontrolou.

Zastupitelstvo vzalo informace na vědomí.

* Smlouva o poskytnutí dotace z dotač-
ního programu Spolupráce se zahraničními 
regiony. 

  Starosta městyse seznámil zastupitelstvo 
s návrhem textu Smlouvy o poskytnutí dotace 
ve výši 20.000,- Kč z dotačního programu 

* Závěrečný účet městyse Kunvald za rok 
2018 

Člen Finančního výboru pan Josef Vágner 
seznámil zastupitelstvo se Závěrečným účtem 
městyse Kunvald za rok 2018. Závěrečný účet 
městyse Kunvald za rok 2018 byl vyvěšen  
po zákonem stanovenou dobu na Úřední desce 
městyse Kunvald.

Zastupitelstvo odsouhlasilo Závěrečný 
účet městyse Kunvald za rok 2018.

* Řádná účetní závěrka městyse Kunvald 
za rok 2018. 

Člen Finančního výboru pan Josef Vágner 
seznámil zastupitelstvo s Řádnou účetní 
závěrkou městyse Kunvald za rok 2018, která 
byla vyvěšena po zákonem stanovenou dobu 
na Úřední desce městyse Kunvald.

Zastupitelstvo odsouhlasilo Řádnou 
účetní závěrku městyse Kunvald za rok 2018.

* Závěrečný účet Masarykovy základní 
školy a mateřské školy Kunvald za rok 2018  

Člen Finančního výboru pan Josef Vágner 
seznámil zastupitelstvo se Závěrečným účtem 
Masarykovy základní školy a mateřské školy 
Kunvald za rok 2018. Závěrečný účet Masary-
kovy základní školy a mateřské školy Kunvald 
za rok 2018 byl vyvěšen po zákonem stanove-
nou dobu na Úřední desce městyse Kunvald.

Zastupitelstvo odsouhlasilo Závěrečný 
účet Masarykovy základní školy a mateřské 
školy Kunvald za rok 2018.

* Řádná účetní závěrka Masarykovy 
základní školy a mateřské školy Kunvald za 
rok 2018.

Člen Finančního výboru pan Josef Vágner 
seznámil zastupitelstvo s Řádnou účetní závěr-
kou Masarykovy základní školy a mateřské 
školy Kunvald za rok 2018, která byla vyvěšena 
po zákonem stanovenou dobu na Úřední desce 
městyse Kunvald.

Zastupitelstvo odsouhlasilo Řádnou účetní 
závěrku Masarykovy základní školy a mateřské 
školy Kunvald za rok 2018.

* Střednědobý výhled rozpočtu městyse 
Kunvald na období 2020 – 2025 

 Člen Finančního výboru pan Josef Vágner 
seznámil zastupitelstvo s návrhem Středně-
dobého výhledu rozpočtu městyse Kunvald  
pro roky 2020 – 2025. Uvedl, že návrh vychází 
ze skutečností uplynulých let, předpokládatel-
ných výdajů městyse a kvalifikovaného výhledu 
daňových výnosů – příjmů městyse Kunvald.
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Spolupráce se zahraničními regiony pro rok 
2019, kterou poskytuje Krajský úřad Pardubic-
kého kraje prostřednictvím městyse Masary-
kově základní škole a mateřské škole Kunvald 
na projekt Stínové divadlo.

Zastupitelstvo po kratším projednání 
odsouhlasilo Smlouvu o poskytnutí dotace  
č. KH/2019/23153 mezi Krajským úřadem Par-
dubického kraje a Městysem Kunvald a pově-
řilo starostu jejím podpisem.

* Smlouva o poskytnutí dotace z Programu 
obnovy venkova Pardubického kraje.

Starosta městyse seznámil zastupitelstvo 
s návrhem textu Smlouvy o poskytnutí dotace 
z Programu obnovy venkova. Jedná se o Inves-
tiční dotaci na opravu komunikace na Betlémě 
k čp. 195 ve výši 110.000,- Kč.

Zastupitelstvo po krátkém projednání 
odsouhlasilo Smlouvu o poskytnutí dotace 
z Programu obnovy venkova – evidenční číslo 
smlouvy: OŽPZ/19/22957 mezi Pardubickým 
krajem a Městysem Kunvald a pověřilo starostu 
jejím podpisem.

* Programové dotace městyse Kunvald – 
vyjádření spolku JS Ginabela.

Starosta městyse seznámil zastupitelstvo 
s vyjádřením spolku JS Ginabela, které bylo 
doručeno na Úřad městyse Kunvald k rozhod-
nutí o přidělení dotace. 

Paní Mencáková sděluje, že výše přidělené 
dotace je pro spolek nepřijatelná (malá). Sta-
rosta městyse uvedl, že Smlouva o poskytnutí 
dotace byla připravena a spolku JS Ginabela, 
který paní Mencáková zastupuje, bude zaslána 
a městys je připraven dotaci po podpisu 
smlouvy a splnění podmínek smlouvy dotaci 
vyplatit. Jakým způsobem spolek JS Ginabela 
ke smlouvě přistoupí, je zcela na vůli spolku.

Zastupitelstvo vzalo informace na vědomí.

* Rozšíření vodovodu v místní části Bubnov.
Starosta a místostarosta městyse sezná-

mili zastupitelstvo s průběhem jednání ve věci 
žádosti občanů Bubnova o výstavbu vodo-
vodu, které se konalo dne 15. 6. 2019 za účasti 
všech žadatelů, zástupců VaKu, a.s. a zástupců 
městyse Kunvald.

Zástupci VaKu, a.s. vysvětlili možný postup 
výstavby od projektu přes výstavbu. Dále sdě-
lili žadatelům podmínky, ze kterých je možné 
k výstavbě přistoupit – jedná se o jednorá-

zový příspěvek na výstavbu vodovodu ve výši 
10.000,- Kč za přípojku k nemovitosti, dále 
pravidelný odběr vody z vodovodního řadu, 
nesměšování vody z vlastního zdroje a vodo-
vodního řadu. Náklady na výstavbu přípojek 
od hlavního vedení půjdou na náklady jednotli-
vých vlastníků nemovitostí. Městys Kunvald by 
se měl podílet na výstavbě financováním pro-
jektu a dále uhrazením výkopových prací hlav-
ního vodovodního řadu. Žadatelé s výjimkou 
dvou vlastníků nemovitostí, kteří však mohou 
k projektu stále přistoupit, potvrdili svůj zájem 
o výstavbu vodovodu za daných podmínek.

Společnost Vak, a.s. zaslala návrh Smlouvy 
o dílo č. SOD/39/19/So na zhotovení a pře-
dání projektové dokumentace Kunvald – vodo-
vod Bubnov včetně dokumentace o umístění 
stavby a vypracování a podání žádosti o sta-
vební povolení.

Zastupitelstvo po dalším krátkém pro-
jednání odsouhlasilo návrh Smlouvy o dílo 
č. SOD/39/19/So mezi firmou VaK, a.s.  
a Městyse Kunvald na zhotovení a předání 
projektové dokumentace Kunvald – vodovod 
Bubnov a pověřilo starostu jejím podpisem.   

* Žádost Masarykovy ZŠ a MŠ Kunvald
Zastupitelstvo se seznámilo se žádostí 

Masarykovy základní školy a mateřské školy 
Kunvald v souladu s ustanovením Zakládací 
listiny o souhlas s převodem přebytku hos-
podaření za rok 2018 ve výši 4.043,33 Kč  
do Fondu rezerv.

Zastupitelstvo po krátkém projednání 
odsouhlasilo Žádost Masarykovy ZŠ a MŠ 
Kunvald o převod přebytku hospodaření  
za rok 2018 do Fondu rezerv. 

* Žádost vlastníků bytů z bytového domu čp. 387.
Starosta seznámil zastupitelstvo se žádostí 

vlastníků bytových jednotek bytového domu  
čp. 387 o vybudování zpevněné parkovací 
plochy.

Jana Trejtnarová v této souvislosti uvedla,  
že jednala s paní Ing. Alenou Rabasovou  
o vypracování návrhu na komplexní úpravu 
prostoru mezi všemi bytovými domy včetně 
občanské vybavenosti a zahradnických úprav. 
Paní Ing. Rabasová zašle cenovou nabídku  
a dále bylo s paní Ing. Rabasovou dohodnuto, 
že městys se jednoduchou dotazníkovou akcí 
bude snažit získat názory obyvatel bytových 
domů k úpravě prostorů, včetně těch, které  
již zazněly.
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Zastupitelstvo vzalo všechny informace  
na vědomí.

* Pozemkové záležitosti.
Starosta městyse seznámil zastupitelstvo 

se skutečností, že již byly získány všechny 
podklady k majetkovému vypořádání pozem-
kových záležitostí dvou úseků komunikací,  
a to jednak u bývalého pískového lomu  
a dále u čp. 28, nemovitost pana J. Kavky. 
Jedná se o vypořádání stavů skutečného  
a katastrálního.

V případě Pískového lomu se jedná  
o odkup části pozemku pod místní 
komunikací od manželů Buriánkových  
za cenu stanovenou znaleckým odha-
dem a úhradu nákladů spojených s koupí, 
dále se jedná o směnu pozemků mezi 
městysem Kunvald a paní Monikou Vrbo-
vou, a to konkrétně p. č. 3263/3. Jedná  
se rovněž o pozemek pod místní komunikací 
a pozemek na tuto komunikaci navazující.

V případě pozemku u nemovitosti pana 
Jiřího Kavky se jedná o odkup částí pozemků 
souvisejících s komunikací k nemovitos-
tem čp. 21, 402 a 1, a to konkrétně p. č. 392/3 
a 4039. Zastupitelstvo po dalším projed-
nání odsouhlasilo realizaci vypořádání výše 
uvedených pozemků navrženým postupem.  
 
* Komunikace Betlém k čp. 195 – nabídka 
realizační firmy.

Starosta městyse seznámil zastupitelstvo 
s uskutečněním poptávky na předložení nabí-
dek na realizaci přístupové cesty na Betlémě  
k čp. 195. Byla zaslána výzva 3 firmám, a to 
firmě DS DELTA s.r.o., Lubná, dále firmě RYDO 
spol. s r.o., Česká Třebová a firmě JD DLOUHÝ 
s.r.o., Vračovice – Orlov.

Nabídku s nejnižší cenou podala firma JD 
DLOUHÝ s.r.o., Vračovice – Orlov. Vzhledem 
k tomu, že se jedná o firmu, se kterou městys 
spolupracuje dlouhodobě, odsouhlasilo zastupi-
telstvo uzavření smlouvy s firmou JD DLOUHÝ  
a pověřilo starostu jejím podpisem. 

* Různé 
- Informace o jednání v záležitosti převodu 

hřbitovní zdi a možnosti získání stavebních 
pozemků – starosta a místostarosta seznámili 
zastupitelstvo s průběhem jednání s adminis-
trátorem farnosti v této záležitosti, na kterého 
městys odkázalo Biskupství královéhradecké. 
Pan administrátor, jako statutární zástupce 

farnosti Kunvald přislíbil projednat záležitost 
s farníky a sdělit rozhodnutí v dohledné době. 
Obě strany vyjádřily vůli k nalezení shody  
na společném řešení. Zastupitelstvo vzalo 
informace na vědomí.

- Seznámení s protokolem o kontrole 
Úřadu práce ČR – starosta seznámil zastupi-
telstvo s výsledkem kontroly, kterou provedli 
zaměstnanci Úřadu práce ve financování a pro-
účtování příspěvků na zaměstnávání osob při-
dělených do programu veřejně prospěšných 
prací za předchozí roky. Výsledek kontroly 
– bez závad. Zastupitelstvo vzalo informace  
na vědomí.  

Diskuse.
- Paní Petra Zářecká připomněla blížící  

se tradiční podzimní akci pro seniory,  
které se bude konat 29. 9. 2019 a seznámila  
s připravovaným programem.

- Pan Petr Krčmář upozornil na zhoršu-
jící se stav lípy na pozemku městyse nad 
Suchomelovými. Jana Trejtnarová odpově-
děla, že provedení ošetření a zabezpečení 
je již dohodnuto a mělo by být realizováno 
v průběhu letních měsíců tohoto roku.

- Pan Josef Trejtnar se dotázal, zda bude 
probíhat plánovaná údržba a čištění Hor-
ského potoka. Dle předchozích informací 
by měla údržba být provedena v tomto roce. 
Jana Trejtnarová prověří stav a podá zprávu 
na příštím zasedání zastupitelstva.

- Starosta městyse seznámil zastupi-
telstvo s jednáním s vlastníky komunikace  
u Prachařových. S odtěžením stromu, který 
překáží výstavbě, současní vlastníci nemají 
problém, pozemky však prodat nechtějí. 
Nebrání nikomu v průjezdu po komunikaci 
tak jako dosud a po vybudování části komu-
nikace nabízí napojení na tuto komunikaci, 
kde je bezpečnější výjezd na st. silnici.

- Jana Trejtnarová informovala o jed-
nání s paní Petrovičovou ve věci odtěžení 
stráně nad její nemovitostí. Sdělila, že žádost  
je oprávněná a bude připravena realizace  
na podzimní měsíce s tím, že nelze očekávat 
žádný výnos, neboť výtěžek z dřevní hmoty 
nepokryje náklady na realizaci těžby.

Zastupitelstvo vzalo všechny informace, 
které zazněly v tomto bodě, na vědomí.
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Nejdůležitější body ze zasedání zastupitelstva městyse dne 8. 8. 2019
* Hospodaření městyse k 30. 6. 2019

Pan Matouš Paďour, DiS – předseda finanč-
ního výboru seznámil zastupitelstvo s prů-
během a  výsledkem hospodaření městyse 
Kunvald a se stavem účtů městyse Kunvald  
za 1. pololetí roku 2019. Uvedl, že saldo je pro-
zatím kladné, protože většina plánovaných 
investičních akcí a oprav teprve probíhá a nebyla 
proúčtována. Vývoj hospodaření je prozatím 
obdobný jako v předchozích letech.

Příjmy  9.012.815,65 Kč
Výdaje  4.404.294,40 Kč
Saldo P-V         +4.608.521,25 Kč

Stav finančních prostředků na účtech městyse 
Kunvald:

BÚ – KB     17.114.972,90 Kč
KB – spořící 12.770.231,32 Kč
BÚ – ČNB            3.408.645,99 Kč
Pokladna                   56.022,00 Kč

Celkem finanční prostředky městyse:      
33.349.872,21 Kč

Zastupitelstvo vzalo po krátkém projed-
nání informace, které zazněly v tomto bodě 
na vědomí.

* Domek Na Sboru
Starosta městyse uvedl, že v podklado-

vých materiálech k přípravě zastupitelstva 
obdrželi zastupitelé dopis pana Ing. Petra 
Šilara, senátora, s nabídkou možnosti pře-
vodu nemovitosti Domku Na Sboru včetně 
pozemku bezúplatně na městys Kunvald,  
a to z pověření Synodní rady ČCE. 

Do doby konání zastupitelstva však 
došlo ke změně, ke které zaslal Ing. Šilar 
vysvětlující e-mail. Synodní rada ČCE  
na základě nových skutečností přehodno-
tila tuto záležitost a rozhodla se ponechat 
domek ve vlastnictví ČCE a dále jej spravo-
vat. Především vzhledem k tomu, že celo-
světové vedení Jednoty bratrské se nabídlo, 
že by finančně podpořilo obnovu expozice  
na Domku Na Sboru za předpokladu,  
že tento bude nadále v majetku ČCE. 

Synodní rada ČCE by dále ráda jednala 
o novém znění Smlouvy o výpůjčce nemovi-
tosti mezi ČCE a Městysem Kunvald. V prů-
běhu září 2019 by mělo být svoláno jednání 
k této záležitosti.

Zastupitelstvo vzalo informace, které zazněly 
v tomto bodě, na vědomí.  

* Penzion U Lípy – dopis paní Marie Rus-
zové.

Starosta městyse seznámil zastupitel-
stvo a přítomné občany se zněním dopisu 
paní Marie Ruszové, který se týká mož-
nosti odkoupení Penzionu U Lípy městy-
sem a petice, která v této souvislosti vznikla. 
V dopise je mj. uvedena žádost o odpovědi  
na několik otázek.

K tomuto tématu se rozběhla diskuse,  
ve které mj. paní Bolečková uvedla,  
že se jedná o vysokou prvotní investici 
s nejistým výsledkem, uvedla příklad Kláš-
terce n. Orl., paní Petra Zářecká uvedla,  
že na základě vlastní zkušenosti si neumí 
představit, jak by městys provozoval ubyto-
vání v penzionu, a to i s ohledem na špatnou 
dispozici objektu a současné trendy a poža-
davky potencionálních zákazníků. 

Jana Trejtnarová uvedla, že v současné 
době není znám zájemce, ani provozovatel,  
se kterým by bylo možné jednat a pokud tento 
potencionální provozovatel nebude finančně 
zainteresován, nebude to dobře fungovat, 
uvedla příklad rakouských rodinných penzi-
onů, které obvykle fungují na základě celo-
roční práce celé rodiny a vlastnictví objektu. 
Dále uvedla, že by bylo lépe přemýšlet o zlep-
šení podmínek v sokolovně, která je důležitá 
nejen pro veškeré společenské akce a udá-
losti v Kunvaldě, ale především pro školu, jejíž 
zachování v plném rozsahu je dlouhodobým 
a trvalým zájmem městyse. 

Pan Flekr se dotázal, zda by nebylo 
možno přeměnit nemovitost například  
na pečovatelský dům. K tématu se vyslovili  
i další zastupitelé a občané.

Zastupitelé vzali text dopisu na vědomí  
a ve věci odpovědi na otázky paní Ruszové 
bylo dohodnuto, že Jana Trejtnarová připraví 
odpovědi a pošle je k odsouhlasení elektro-
nickou poštou všem přítomným zastupite-
lům, na vědomí nepřítomným zastupitelům 
a po odsouhlasení bude odpověď zaslána 
písemně paní Ruszové. 

* Podpisové archy. 
Starosta seznámil zastupitelstvo  

se skutečností, že na Úřad městyse byly  
dne 31. 7. 2019 doručeny podpisové archy 
k petici, jejíž text však nebyl přiložen. Přilo-



6

ženo bylo pouze vyjádření pana Jana Jindry, 
se kterým starosta seznámil přítomné. 

K petičním archům se vyjádřil  
pan Matouš Paďour, který vyslovil názor,  
že o této záležitosti by měli rozhodovat 
výhradně občané, kteří mají trvalé bydliště 
v Kunvaldě a kterých je na petičních arších 
podepsáno méně než 100.

Zastupitelstvo vzalo informace,  
které zazněly v tomto bodě, na vědomí.  

* Pověření stavebního výboru k prověření 
stavu objektu Penzionu U Lípy. 

  Starosta městyse seznámil zastupitel-
stvo s návrhem pana Ing. Romana Rusze, 
který došel na Úřad městyse e-mailem,  
na pověření stavebního výboru k prověření 
stavu objektu penzionu U Lípy. Ing. Rusz nebyl  
na jednání zastupitelstva přítomen a požada-
vek nebyl blíže specifikován.

 K bodu proběhla diskuse, v níž mimo jiné 
zaznělo, že prověření stavu objektu by měl 
provést nezávislý odborník a s jeho závěry 
by měl být seznámen primárně stavební 
výbor. Byla diskutována rovněž otázka těs-
nosti či netěsnosti odkanalizování objektu, 
padl návrh na provedení tlakové zkoušky, 
jejíž cena se podle náročnosti pohybuje mezi 
5 – 10 tis. Kč. Je to však pouze jednotlivá 
záležitost z celého souboru.

Zastupitelstvo po dalším projednání 
vzalo návrh na vědomí, a pokud Ing. Rusz 
jasně specifikuje výstup, který by měl z pro-
věření stavu vzejít (samotné posouzení stavu  
je nedostatečné, bylo by nutné rovněž vyčís-
lit náklady, které by vznikly s případnými 
nutnými opravami) včetně finanční nároč-
nosti posouzení stavu, vrátí se k němu  
na dalším zasedání zastupitelstva.

* Rekonstrukce budovy Kampeličky – admi-
nistrace veřejné zakázky na rekonstrukci.

Zastupitelstvo se seznámilo s nabíd-
kovými listy dvou organizací, a to firmy 
Dabona Rychnov nad Kněžnou a Profe-
sionálové, a.s. Hradec Králové, na rea-
lizaci a veškerou administraci spojenou 
s výběrovým řízením na stavební firmu, 
které bude provádět rekonstrukci Kampe-
ličky dle realizačního projektu a následně  
i administrovat žádosti o dotace.

Na základě předložených nabídek odsou-
hlasilo zastupitelstvo uzavření smlouvy 

s firmou Dabona s.r.o. Rychnov nad Kněž-
nou. 

* Kampelička Kunvald – revitalizace 
objektu čp. 31 – realizace projektu vyba-
vení interiéru.

Zastupitelstvo se opakovaně zabývalo 
nabídkami na realizaci projektu na celkové vyba-
vení a úpravu interiérů budovy Kampeličky.

Byla předložena nabídka paní Kláry Kronu-
sové DAM DAM interior desing Žamberk a dále 
nabídka firmy Projecticon s.r.o. Nový Hrádek.

Zastupitelstvo po projednání odsouhlasilo 
nabídku paní Kláry Kronusové a pověřilo sta-
rostu uzavřením smlouvy s paní Kronusovou  
na realizaci návrhu interiérů budovy Kampeličky.

* Zlepšení nakládání s odpady.
  Starosta městyse seznámil zastupitel-

stvo s informacemi, týkajícími se výběro-
vého řízení na zřízení stanovišť pro umístění 
nádob na tříděné odpady a dále o výběrovém 
řízení na nádoby na odpady. 

Výběrové řízení na stavební práce  
bylo zrušeno z důvodu nepodání žádné 
nabídky a bude opakováno. Do výběro-
vého řízení na dodání nádob na tříděné 
odpady podal nabídku jeden zájemce,  
a to firma ALNIO Group s.r.o. Brno, se kterou 
je možné podepsat smlouvu na dodání nádob  
dle zadání zakázky.

V této souvislosti se pan Eduard Štumpf 
dotázal, zda se to týká také nádoby na drobný 
elektro odpad, k terou by bylo vhodné v Kun-
valdě umístit, přestože je odběr tohoto druhu 
odpadu zajišťován 2x ročně svozy. Starosta 
odpověděl, že těchto nádob se VŘ netýkalo, 
ale je možné uzavřít samostatnou smlouvu 
se specializovanou firmou obdobně,  
jako má městys uzavřenu smlouvu např.  
na sběr olejů, nebo textilu.  

Zastupitelstvo po dalším krátkém projed-
nání odsouhlasilo výběr firmy ALNIO Group, 
s.r.o. Brno a pověřilo starostu uzavřením 
smlouvy na dodávku nádob dle dispozic sta-
novených veřejnou zakázkou.  

* Žádost o povolení výkopových prací na 
parcele č. 368/2, k. ú. Kunvald

Zastupitelstvo se seznámilo se žádostí 
občanů – majitelů bytů z bytovky  
čp. 381 a 382 o povolení provedení výkopu  
na pozemku p. č. 368/2, který je ve vlastnic-
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Další zasedání Zastupitelstva Městyse Kunvald proběhne
ve čtvrtek 12. září. 2019 a ve čtvrtek 10. října 2019 vždy od 19.00 hod.

Dopis zastupitelstvu městyse Kunvald

Vážení zastupitelé.
Myslím, že se brzy budete rozhodovat  

o myšlence, zda odkoupit penzion U Lípy.
A protože jsem hlavní iniciátorkou, dovolte 

mi spolu s odevzdanou peticí vyjádřit se, co mě 
k tomu vedlo.

Bydlím v Kunvaldě od svého narození, letos 
tomu bude 70 let. Žili tu moji rodiče, (maminka 
letos slaví 92 let), prarodiče, obě naše děti  
a doufám, že i některá z mých šesti vnoučat 
zůstanou občany Kunvaldu nebo se sem budou 
rádi vracet. Víte, že žijeme ve velkém společen-
ství všichni pohromadě ve spokojenosti.

Proto mi není lhostejné, jak se v naší obci 
žije. Mám radost z fungování různých kroužků, 
vážím si jejich vedoucích a v myšlenkách chvá-
lím každého, kdo nezištně pomáhá – jakkoliv.

Jsem pyšná na to, jakou má Kunvald histo-
rii. Díky Jednotě bratrské o nás vědí ve světě. 
Víte, že je o naší obci zmínka i ve Slovanské epo-
peji Alfonse Muchy? 

Jeden z obrazů se věnuje Petru Chelčickému 
("Neoplácet zlem zlé"). Cituji z popisu tohoto 
obrazu: "Naplnění svých ideálů se Petr Chelčický 
dožil, když v roce 1457 bratr Jan Řehoř založil  
v Kunvaldě podle jeho učení Jednotu bratrskou."

Trápí mě, že stále nemáme webové stránky 
v angličtině. Vnuk Rosťa pro vás chce dokon-

v Kunvaldě 31. 7. 2019

Zastupitelstvo městyse Kunvald srdečně zve seniory na tradiční
SETKÁNÍ DŮCHODCŮ

V neděli dne 29. 9. 2019 od 14.00 hod. v sokolovně Kunvald.
Čeká Vás opět program s občerstvením.

Těšíme se na setkání s Vámi!

tví městyse Kunvald, pro uložení kabelu NN 
pro přívod elektrické energie do garáží. Vše 
bude realizováno na náklad žadatelů, po rea-
lizaci bude místo výkopu uvedeno do původ-
ního stavu.

Zastupitelstvo městyse po krátkém pro-
jednání odsouhlasilo žádost občanů z byto-
vých domů čp. 381 a 382 o povolení prove-
dení výkopu na pozemku p. č. 368/2, který 
je ve vlastnictví městyse Kunvald, pro ulo-
žení kabelu NN pro přívod elektrické energie 
do garáží.

* Různé.-
 Informace o postupu jednání s farností  - 

ve věci získání stavebních pozemků do vlast-
nictví městyse Kunvald – starosta městyse 
informoval o jednání a panem administrá-
torem farnosti, který nechtěl tuto záležitost 
rozhodnout sám a požádal o stanovisko far-
níků. Dle jeho informace z minulého týdne by 
ŘKF Kunvald souhlasila s možností směny 
pozemků. Dále uvedl, že městys má vhodné 
pozemky ke směně. 

Jana Trejtnarová uvedla, že vzhledem 
k vnitřním dispozicím Biskupství královéhra-

deckého o nakládání s majetkem jednotlivých 
farností je nutné nalézt shodu mezi všemi 
třemi subjekty, tj. ŘKF Kunvald, Biskupstvím 
a městysem Kunvald, což po proběhlých jed-
náních je pravděpodobně možné. Zastupitel-
stvo vzalo informace na vědomí.

* Diskuse.
Paní Alena Foglová požádala, zda by 

nemohly být umístěny lavičky na Zmrzlíku  
a na Kunačicích u kapličky. Starosta odpově-
děl, že je nutno prověřit vlastnictví pozemků 
v těchto lokalitách, případně se domluvit 
s vlastníky a po dohodě je možné zde lavičky 
umístit.

Paní Daniela Bolečková se dotázala,  
zda by nebylo možné uvažovat o poří-
zení sněhové frézy na malotraktor. Sta-
rosta odpověděl, že adaptér na toto zařízení  
lze dokoupit, prověří možnosti.

Zastupitelstvo vzalo informace,  
které zazněly v bodě Diskuse na vědomí. 
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čit nové, posílal vám návrh před 4 měsíci. Rád  
by pokračoval, čeká na podklady. 

Máme skvělou polohu. Turisté mířící  
do Orlických hor často projíždějí naší obcí.   
Při návštěvě Domku Na Sboru se ptají, kde 
se tu mohou najíst. Populace stárne, přibývá 
důchodců. Mnozí z nich, včetně mě, si nechávají 
vozit obědy domů. Proč musí tuto službu zajiš-
ťovat okolní obce? S tím také souvisí, že při-
bývá srazů spolužáků. Kolik ročníků 80tiletých  
se dříve scházelo? Kde uspořádat hostiny – 
jubilejní, pohřební a další? Právě letos se to týká 
i mě – slavíme s manželem "kulatiny" a prostor 
pro oslavu musíme řešit v sousední obci.

Toto byly hlavní důvody, proč jsem oslovila 
vedení obce ohledně koupě penzionu U Lípy. 
Myslela jsem, že Vám pomohu zjistit, jestli kun-
valdští občané budou tento záměr podporovat. 
Je mi líto, pokud kvůli tomu vzniká nevraživost 
mezi lidmi – to jsem opravdu nechtěla. Neob-
cházela jsem sousedy. Kdo chtěl petici pode-
psat, učinil tak z vlastního rozhodnutí. Myslím, 
že koho tato situace zajímá, měl možnost infor-
mace získat. 

A protože se dovídám různé nepravdy,  
co se týká penzionu, především jeho stavu, ceny 
apod., řeším situaci tímto dopisem. Ani nevím, 
jestli jste vy všichni byli podrobně seznámeni  
s danou situací. Byla bych ráda, kdyby Vám  
mé informace pomohly při rozhodování.

Jsem ve spojení s paní makléřkou, která 
objekt prodává, i s Borkovými, kteří ho dosud 
vlastní. Snažila jsem se nic nepodcenit. Zdálo 
se mi, že zpočátku se vše vyvíjelo dobře.  
I Jana Trejtnarová byla myšlence o koupi 
celkem nakloněna. Mluvila jsem i s Martinou 
Müllerovou, která bydlí vedle penzionu, jestli 
jim nebude nový majitel vadit. Prý, když tam 
budou dobří provozovatelé, nebudou s tím mít 
problém. 

Myšlenka, že bude vlastníkem obec,  
se mi zdá nejlepší. Vždyť kdo jiný by měl objekt  
v centru obce mít pod kontrolou?

Neobcházela jsem vedení obce, s Janou 
Trejtnarovou jsem moje plány konzulto-
vala. Překvapující pro mě byly některé reakce.  
Zdá se mi, že záměrně se dávají za příklad obce, 
které měly nebo mají hospodu ve svém vlastnic-
tví, a mají s ní problém. A že v okolních obcích 
restaurace skomírají a v řadě z nich už žádná 
není. 

Copak nevíte, že jsou vesnice, kde platí 
pravý opak?  A nemusíme jezdit daleko. Víte,  
že v Písečné vlastní obec fungující restauraci  
i ubytovnu? Každý objekt v centru Písečné, který 
je určen k prodeji, obec koupí, aby se vyvaro-
vali případných problémů. Žije tam 500 obyvatel  
a vyhrávají soutěže nejen mezistátní, ale i mezi-

národní! Na kontě nemají miliony, ale žije  
to tam! A to hlavně díky fungující hospodě.  
A také měli zpočátku problémy sehnat vhodné 
provozovatele, ale nevzdávali se, protože věděli, 
co je pro obec důležité. Doporučuji vám Píseč-
nou navštívit. Paní starostka Lipenská je velice 
vstřícná, ráda se s vámi podělí o zkušenosti.

Ale zpět k našemu penzionu U Lípy. Bor-
kovi ho od r. 2005 spravovali dobře. Investovali 
do něj nemalé peníze. Ubytování i restaurace 
si vysloužila mnohá ocenění. Částka, za kterou 
se objekt prodává, není, podle mého názoru, 
vysoká.  

Prosím všechny zastupitele, aby po domluvě 
s paní makléřkou penzion navštívili. Po Kun-
valdě se šíří nepravdy ohledně stavu objektu, 
což je prý důvod, aby ho obec nekoupila. Dále 
si, prosím, důkladně prohlédněte základní infor-
mace o objektu. Jeden výtisk byste měli na obci 
mít. Pokud ne, není problém jej obstarat. Pen-
zion nabízí ubytování ve 3 apartmánech, které 
byly nově přistavěny v r. 2010, a pěti dvoulůž-
kových pokojích postavených již při výstavbě 
penzionu (každý pokoj má vlastní WC a spr-
chový kout, což v tehdejší době nebylo běžné). 
Před 9 lety byla v patře zřízena i bytová jednotka 
3+1. Předmětem prodeje je kompletní vybavení 
apartmánů, pokojů a restaurace s kuchyní.  

Mluvila jsem s paní Borkovou. Penzion díky 
ubytování dobře vydělával. O tom svědčí fakt, 
že Borkovi splatili úvěr na 3 miliony + úroky  
za necelých 7 let. Víte, že za téměř stejnou cenu 
se prodává nedaleký rodinný domek? Ano, 
musela by se zmodernizovat kuchyň a WC. 
Předběžnou cenu za tyto investice zjišťoval syn 
Roman. Řekne vám i informace ohledně inže-
nýrských sítí. Myslím, že budete mile překva-
peni, neměly by to být velké výdaje.

Další problém podle vás je sehnat vhodné 
provozovatele. Paní makléřce se jich několik 
hlásilo. Neměli ale peníze na odkoupení objektu. 
A jsou to většinou zájemci, kteří potřebují začít 
co nejdříve. Nemohou čekat, jak to dopadne. 
Pokud by se hned nesehnal provozní do restau-
race, může obec provozovat ubytování. Na tako-
vou službu by se jistě někdo sehnal. Věřím 
tomu, že je v Kunvaldě řada šikovných lidí, jen 
jim dát příležitost.

Prý Kunvaldu stačí jedna hospoda.  
Asi je tím myšlena hospůdka Na Salaši. Chtěla 
jsem si tam objednat posezení. Jeden termín  
už byl obsazený (moje chyba, měla jsem si vzpo-
menout dříve). Ten druhý, říjnový, byl zase přiliš 
brzy, neměli ještě rozpis na fotbalová utkání.  
A proč se muselo s oslavou Dne dětí čekat  
až do konce června? A po pravdě, jaká teplá jídla 
tam mohou nabídnout při tak malé kuchyňce? 
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Další vhodný objekt pro pořádání hostin  
je prý restaurace sokolovny. Víte, kolik starostí  
a běhání kolem takové oslavy se v tomto případě 
musí vynaložit? A o kolik více se musí zaplatit 
za pronájem?   

Nyní chci oslovit vás 7 zastupitelů z usku-
pení PRO Kunvald. Vás jsem volila a spolu  
se mnou většina mé rodiny. Vám jsem  
po všechna volební období dala důvěru. Vím, 
že se nemůžete zavděčit všem. Ale zastupi-
telé jsou tu přece od toho, aby také plnili přání 
občanů. Mám ve zvyku spíše chválit než kritizo-
vat. Přece si neodpustím malou kritiku. Podotý-
kám, že je to můj subjektivní pocit: To, že díky 
vám je střed obce kvetoucí zahrada, to je fakt. 
Pro mě je to ale jen hezké. To, že jste nechali 
pokácet Lípu Svobody, symbol z roku 1968, 
dodnes těžce nesu. Proč se do tak nákladného 
projektu nedalo navrhnout vysazení stromu, 
který by mohl dělat ozdobu na Vánoce a nemu-
sel by se každým rokem stavět vánoční strom 
nový? Těžko se mohlo předpokládat, že budou 
tak horká léta. Na náměstíčku ani na dětském 
hřišti se není kam schovat do stínu. Nešlo  
by to napravit třeba vysazením stromů?  
Mě by se to už netýkalo, ale radost by z toho 
měly další generace.

Úprava středu obce nebyla levná. Nevím,  
jak při návrhu fungovala logika. Někdy je zábavné 
pozorovat, když řidič neznalý poměrů neví,  
jak má odbočit na parkoviště 

a zmateně zajíždí buď k hasičárně, nebo jede 
dál na Rokytnici a točí se na můstku.

Proto vás prosím, dobře nyní zvažujte  
svá rozhodnutí. Rozhodujete i pro další gene-
race. 

Řešíte nyní objekt kampeličky. Je dobře,  
že se vám ho podařilo koupit. Bylo to důle-
žité, stojí v centru obce. Je to budova z období  
1. republiky. Její rekonstrukce bude nákladná. 
Nechci věřit tomu, že celkové investice se vyšpl-
hají na téměř 20 milionů korun. Zvážili jste váš 
záměr opravdu důkladně? Vy všichni zastupi-
telé? Ano, někteří z vás jste noví a při původním 
rozhodování jste nebyli. Ale jste tam teď. Ještě 
se s úpravami nezačalo. 

Prosím o písemnou odpověď na tyto otázky:
1) Co mně, jako občance Kunvaldu, přinese 

přestavba kampeličky? Obecní úřad i knihovna 
mají pěkné prostory, jejich rekonstrukce jistě 
nebyla levná. Pro mě není důležitý přepych,  
ale to, s jakou vlídností a ochotou budu na úřadě 
přijata.

2) Prostory máte v pronájmu od Sokola.  
I když pronájem není vysoký, tvoří velkou 
část příjmu Sokola. Ráda bych věděla, jestli 

víte, jak budou uvolněné prostory využívány,  
až se odstěhujete? Budou mít pro Sokol nějaké 
využití? Nebo budete muset tuto organizaci  
o to více finančně podporovat? Je vůbec reálná 
nějaká finanční návratnost rekonstrukce kam-
peličky v rozumném časovém horizontu? Nebo 
tato záležitost bude nakonec provozně dražší 
než současné řešení (a tím nemyslím inves-
tiční náklady, mám na mysli celkové provozní 
náklady budovy kampeličky a podporu Sokola)?

3) Nelogické se mi zdá i vybudování 
lékařské ordinace. Lékař sem zajíždí dvakrát 
v měsíci na 1,5 hod. Pacienti ho navštíví většinou  
z důvodu napsání receptu. Za vším ostatním 
stejně musí jet do Žamberka. Začíná doba elek-
tronických receptů. MUDr.Malina se blíží důcho-
dovému věku. Bude za něj náhrada? Dá se před-
pokládat, že v budoucnu bude ordinace nevyu-
žita. Co tam bude potom?

4) Prostory pro různé spolky, možná dobrá 
myšlenka. Ale při schůzích organizací přece 
mají účastníci rádi občerstvení. Bude stačit 
kuchyňka? A jak to bude s úklidem? To bude 
platit obec uklízečku na celý objekt?

5) Přemýšleli jste i o jiné variantě, třeba 
vybudování obecních bytů? Nájem z nich by 
přece přinášel peníze do obecní pokladny.  
A že Kunvald potřebuje hlavně mladé rodiny,  
to všichni víme. Máme hezkou školu,  
ale málo dětí v ní.

Je dobře, že máte na kontě našetřené 
peníze. Právě teď se to hodí. Při troše dobré 
vůle a rozumném uvažování by přece mohla být 
i kampelička i penzion. A všichni by byli spo-
kojeni. 

Přeji vám všem zastupitelům pevné nervy 
při všech vašich rozhodováních.

Rozloučím se mým oblíbeným citátem 
Matky Terezy: "Mír začíná úsměvem."

Tak se pojďme na sebe usmívat.  
A třeba v penzionu U Lípy.

                           S pozdravem, Marie Ruszová

* Odpověď na dopis paní Ruszové
Vážená paní Ruszová,
zastupitelstvo městyse Kunvald se na svém 

zasedání dne 8. srpna 2019 zabývalo Vaším 
dopisem. Níže uvádíme dle Vašeho požadavku 
stanovisko k Vašim dotazům, které byly formu-
lovány v dopise:

1. Co mně, jako občance Kunvaldu, přinese 
přestavba kampeličky? Obecní úřad  i knihovna 
mají  pěkné  prostory,  jejich  rekonstrukce  jistě 
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nebyla  levná.  Pro  mě  není  důležitý  přepych,  
ale to, s jakou vlídností a ochotou budu na úřadě 
přijata.

Získání budovy Kampeličky od České 
pošty s. p., přestože nebylo jednoduché a bez 
obtíží, bylo dlouhodobým záměrem a cílem 
zastupitelstva předchozího volebního období, 
primárně s cílem přesunout úřad městyse  
a všechny potřeby městyse do jednoho 
objektu, který bude ve vlastnictví městyse. 
Veřejnost byla průběžně seznamována  
se všemi kroky, které zastupitelstvo  
v této záležitosti činilo. 

Přestavba Kampeličky zcela určitě nezna-
mená přepych, ale účelné využití zakou-
pené nemovitosti. Svým umístěním v centru 
městyse byla tato nemovitost už při výstavbě 
v nelehkých válečných letech předurčena pře-
devším pro veřejné využití ku prospěchu všech 
občanů městyse. I v současné době se jedná 
o zvýšení pohodlí občanů mj. s dnes již samo-
zřejmým bezbariérovým přístupem. V budově 
bude kromě kanceláří úřadu umístěn i archiv, 
knihovna, variabilní zasedací místnost 
s obřadní místností, s dnes již běžnou audi-
ovizuální technikou, která bude moci sloužit 
i jako přednáškový sál, bude zde zázemí pro 
zaměstnance úřadu, kteří jej rovněž potřebují, 
aby se měli kde převléci, usušit, umýt. Bude 
zde klubovna pro spolky, které nemají své 
vlastní prostory, s možností drobného občerst-
vení, sociální zařízení, které bude moci sloužit 
i veřejnosti. Podkrovní prostory by mohly být 
využity pro vybudování stálé expozice o Kun-
valdu a jeho významných občanech, případně 
jako trvalý výstavní prostor. 

Projektová dokumentace pro stavební 
povolení je již hotova, realizační projektová 
dokumentace je před dokončením a na jejich 
zhotovení byly rovněž vynaloženy finanční 
prostředky. V době, ve které se řešilo vyu-
žití budovy, a v době zadání projektové doku-
mentace jsme nezaznamenali žádné negativní 
reakce občanů k tomuto záměru. Zastupitel-
stvo každé obce a města se snaží mít pokud 
možno důstojné prostory úřadu a prostory  
pro všechny související potřeby úřadu  
a občanů, které budou těmito obcemi či městy 
přímo vlastněny. 

Částku, za kterou bude rekonstrukce pro-
vedena, nelze v tuto chvíli předjímat, neboť 
vzejde z výběrového řízení, lze však konstato-
vat, že to bude cena v čase a místě obvyklá. 

Cílem je v dané dispozici a možnos-
tech vybudování nadčasového prostoru, který 
bude sloužit úřadu městyse a jeho občanům  
po další desetiletí. 

2.  Prostory  máte  v  pronájmu  od  Sokola.  
I  když  pronájem  není  vysoký,  tvoří  velkou 
část  příjmu  Sokola.  Ráda  bych  věděla,  jestli 
víte,  jak  budou  uvolněné  prostory  využívány,  
až se odstěhujete? Budou mít pro Sokol nějaké 
využití?  Nebo  budete  muset  tuto  organizaci  
o to více finančně podporovat? Je vůbec reálná 
nějaká  finanční  návratnost  rekonstrukce  kam-
peličky v rozumném časovém horizontu? Nebo 
tato  záležitost  bude  nakonec  provozně  dražší 
než  současné  řešení  (a  tím  nemyslím  inves-
tiční  náklady, mám  na mysli  celkové  provozní 
náklady budovy kampeličky a podporu Sokola)?

Již v době, kdy zastupitelstvo dekla-
rovalo zájem o získání budovy Kampe-
ličky a její využití pro veškeré potřeby úřadu 
městyse, byli s touto skutečností představi-
telé Sokola seznámeni. Místní organizace 
Sokola tedy ví, že doposud pronajímané pro-
story budou opuštěny. Zda bude Sokol mít  
pro uvolněné prostory nějaké využití, je otázka 
na vedení Sokola. Sokol není obecní orga-
nizací, je organizací s vlastní právní subjek-
tivitou. Jedná se o spolek, jehož hlavní čin-
ností může být jen uspokojování a ochrana 
těch zájmů, k jejichž naplňování je spolek 
založen. Podnikání nebo jiná výdělečná čin-
nost nemůže být hlavní činností spolku (§ 217 
NOZ).

Pokud máme hovořit o finanční návrat-
nosti rekonstrukce Kampeličky, pak je nutno 
uvést že městys není právnická osoba zalo-
žená za účelem dosažení zisku, ale je veřej-
noprávní korporací a jejím hlavním účelem  
je péče o všestranný rozvoj jeho území  
a potřeb jeho občanů; při plnění svých úkolů 
chrání též veřejný zájem. V této souvislosti 
nelze též hovořit např. o návratnosti investic 
vložených do budov, jakými jsou např. škola, 
nebo hasičská zbrojnice. Při rekonstrukci 
budou využity moderní a ekologické technolo-
gie, které by měly zajistit optimalizaci provoz-
ních nákladů (např. vytápění).

Doposud všechna zastupitelstva měla 
zájem na udržení úplné školy v Kunvaldě. 
Úplnou školu není možné mít bez zázemí, jaké 
pro ni představuje sokolovna. Toto vědomí 
vedlo také zastupitelstva městyse k významné 
podpoře místní organizace Sokola a osud 
budovy sokolovny nebyl nikdy zastupitelstvu 
lhostejný. Neboť zastupitelstva si byla vždy 
vědoma nesmírného významu této budovy  
pro sportovní a společenský život městyse  
a jeho občanů.

Pokud chceme tuto tradici a tento trend 
udržet, bude to znamenat především užší spo-
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lupráci s vedením Sokola a nalezení finanč-
ních možností také pro obnovu budovy soko-
lovny a jejího zařízení, kterou si nepochybně 
zaslouží a které nade vší pochybnost nejsou 
v možnostech místní organizace Sokola. 

3. Nelogické se mi zdá  i vybudování  lékař-
ské ordinace. Lékař sem zajíždí dvakrát v měsíci  
na  1,5  hod.  Pacienti  ho  navštíví  většinou  
z  důvodu  napsání  receptu.  Za  vším  ostatním 
stejně musí jet do Žamberka. Začíná doba elek-
tronických receptů. MUDr.Malina se blíží důcho-
dovému věku. Bude za něj náhrada? Dá se před-
pokládat, že v budoucnu bude ordinace nevyu-
žita. Co tam bude potom?

Lékařská ordinace vždy v budově Kam-
peličky existovala a zcela jednoznačně  
se jedná o službu obyvatelstvu, o kterou by se 
mělo vedení obcí a měst také starat. Ordinaci 
v současné době využívají dva lékaři a nelze 
předjímat, že o ordinaci v budoucnosti nebude 
zájem, ani nelze její existenci spojovat s tím 
kterým konkrétním lékařem. Ačkoli situace  
ve zdravotnictví – především s personál-
ním zajištěním služeb obvodních, dětských,  
či jiných specializovaných lékařů - není příliš 
příznivá, považujeme za povinnost udělat 
vše proto, aby tato služba zůstala občanům 
městyse zachována, lépe rozšířena.

4 .Prostory pro různé spolky, možná dobrá 
myšlenka.  Ale  při  schůzích  organizací  přece 
mají  účastníci  rádi  občerstvení.  Bude  stačit 
kuchyňka?  A  jak  to  bude  s  úklidem?  To  bude 
platit obec uklízečku na celý objekt?

Prostor pro činnost a setkávání výborů, 
nebo členů těch spolků, které nemají své 
vlastní prostory, dlouhodobě v městysi chybí. 
Kuchyňka je a bude koncipována pro drobné 
občerstvení v obvyklém sortimentu (voda, 
káva, chlebíček, pečivo, apod.) s takovou 
kapacitou, která bude pokrývat kapacitu zase-
dací místnosti. Spolkům budou tyto prostory 
poskytovány bezplatně. 

Úklid prostor bude řešen za celou budovu 
Kampeličky, v současné době zabezpečujeme 
rovněž úklid prostorů, které městys využívá  
a také za tento úklid platí. Takto bude úklid 
soustředěn do jednoho objektu.

5.  Přemýšleli  jste  i  o  jiné  variantě,  třeba 
vybudování  obecních  bytů?  Nájem  z  nich  by 
přece  přinášel  peníze  do  obecní  pokladny.  
A  že  Kunvald  potřebuje  hlavně  mladé  rodiny,  
to všichni víme. Máme hezkou školu, ale málo 
dětí v ní.

Při nákupu nemovitosti tato varianta 
řešena nebyla a objekt byl pořizován primárně 
za účelem získání pro potřeby úřadu městyse 
a toto bylo veřejně deklarováno i občanům 
městyse.

Později byla varianta vybudování bytů 
v prvním podlaží zastupitelstvem rovněž zva-
žována, ale po zhodnocení prostoru a potřeb 
úřadu městyse a občanů byla vyloučena. 

I z hlediska potencionálních nájemníků  
by se nejednalo v současné době o nijak láka-
vou a poptávanou variantu bydlení.

V této souvislosti byly zvažovány nejen 
případné příjmy z nájmu, ale rovněž náklady, 
které by tato varianta s sebou nesla (vybavení, 
údržba). Pokud by současné zastupitelstvo 
rozhodlo o změně využití na byty, znamenalo  
by to pravděpodobně ještě vyšší finanční  
náklady na realizaci (sociální zařízení v každém 
bytě, zcela jinou prostorovou dispozici, nemluvě  
o výši nákladů na novou projektovou doku-
mentaci).

V souvislosti se získáváním nových obyva-
tel (mladých rodin) volíme proto raději cestu 
získání pozemků, jejich zasíťování a nabídnutí 
k odprodeji za přijatelnou cenu. 

V závěru si dovolíme uvést, že v souladu 
s úkoly obce dle § 35 a 38 zákona o obcích 
128/2000 Sb., v platném znění, musí být maje-
tek obce využíván účelně a hospodárně v sou-
ladu s jejími zájmy a úkoly vyplývajícími ze záko-
nem vymezené působnosti a to především:

„Obec  v  samostatné  působnosti  ve  svém 
územním obvodu dále pečuje v souladu s míst-
ními  předpoklady  a  s  místními  zvyklostmi  
o vytváření  podmínek pro  rozvoj  sociální  péče  
a  pro  uspokojování  potřeb  svých  občanů.  Jde 
především  o  uspokojování  potřeby  bydlení, 
ochrany  a  rozvoje  zdraví,  dopravy  a  spojů, 
potřeby  informací,  výchovy  a  vzdělávání,  cel-
kového kulturního rozvoje a ochrany veřejného 
pořádku.“

Je tedy na zvážení a následně na zodpo-
vědnosti zastupitelů, jak a za jakým účelem  
s prostředky městyse naloží a zda prostředky 
vynaložené na nákup nemovitosti, jakou je např. 
Penzion U Lípy nejsou tak v rozporu s duchem  
a literou zákona o obcích.

Ing. Josef Paďour, Ing. Jana Trejtnarová, 
Josef Vágner, Petra Zářecká, Daniela Bolečková, 
Ing. Jan Pokálený, Alena Foglová, Matouš Paďour, DiS,

Roman Vagner – nebyl přítomen na zastupi-
telstvu, k odpovědi se však připojil
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Bc. Marta Gregušová, DiS. – nebyla pří-
tomna na zastupitelstvu, k odpovědi se nevy-

jadřuje
Ing. Roman Rusz – nebyl přítomen na 

zastupitelstvu, zaslal písemné vyjádření:  
„K odpovědi se z pochopitelných důvodů 

zásadně a důrazně odmítám jakkoli připojit  
(a i ji jakkoli připomínkovat). Prosím v případě 

zveřejnění v Poledníku uvést, že s odpovědí 
nemám žádnou spojitost.“

Klapky 3
Se smutkem usedám již poněkolikáté k napsání 

svých myšlenek. Je jich hodně a ani teď nevím, 
jak začít a kdy skončím. Vím, že je čas mlčet a čas 
mluvit. Teď nastala ta druhá varianta. Doufám,  
že není pozdě.

Ve svém životě jsem vykonával různá zaměst-
nání. Přemýšlím, která pracovní situace byla pro mě 
nejtěžší. Nezapomenu na okamžik, kdy jsem praco-
val na VKK Končiny a okolnosti mě donutily uvolnit  
z pracovního poměru důchodkyně, dle mého názoru 
nejlepší pracovnice. Sdělit jim, že zítra už nemusí  
do práce, bylo pro mě velmi těžké. Nikdy nezapo-
menu na ten pocit bezmoci. V té době byla politika 
vůči důchodcům nekompromisní. Chlapi prý neplá-
čou. Když jsem tuto zprávu sděloval, nebyl jsem 
chlap. Podobný pocit mám teď.

Moje další slova se budou možná zdát někomu 
na první dojem nepřátelská. Prosím ale, zamys-
lete se nad nimi. Hra na pravdu někdy bolí. Mým 
záměrem není uškodit, ale pomoci. Každý z nás 
raději slyší slova, se kterými vnitřně souhlasí než ta, 
která jsou proti jeho mysli. To je lidská přirozenost.  
O to důležitější je naučit se naslouchat i sdělením, 
která nám nezní libozvučně, či naopak nás přímo 
popuzují. 

Pochlebování člověku nepomáhá. Odlišný 
názor může být někdy přínosem i k užitku. Důležité 
je v klidu a s pokorou se nad danou situací zamyslet.

Nebyl jsem zastáncem petice o koupi penzionu. 
Dokonce jsem manželku od tohoto záměru zrazo-
val. Tušil jsem, že se může setkat s nepochopením 
a odporem.

I já jsem si myslel, že nejlepší variantou  
by bylo, aby penzion vlastnila soukromá osoba,  
což určitě platí v obcích, kde je takových zařízení více 
a vytvoří se zdravá konkurence. Nyní jsem pocho-
pil, že penzion U Lípy může dlouhodobě fungovat 
pouze ve vlastnictví obce. Vysvětlím, proč. I kdyby-
chom měli štěstí a penzion koupil schopný vlastník, 
jednou dojde k situaci, že bude muset být nahrazen 
(všichni stárneme). Pokud nebude mít pokračova-
tele, může vzniknout znovu problém. Aby měla obec 
stálou kontrolu nad takovým objektem, záleží pouze 
na jejich zastupitelích.

Vysvětleme si, co je pohostinné a nehostinné 
místo. Při svých pracovních i turistických pobytech 
u nás i v zahraničí jsem měl možnost poznat různé 
lokality. 

Tam, kde nebyl problém najíst se v kterouko-
liv denní dobu a mít možnost seznámit se při té pří-
ležitosti s místními obyvateli, bylo pro mě místo 
pohostinné. Často jsem díky tomu mohl dořešit 
moje nečekané problémy. Tam, kde takové zařízení 
chybělo, bylo pro mě místo nehostinné. 

Další řádky budou velmi smutné. Byl jsem 
požádán manželkou, abych doručil zastupitelstvu 
text petice, který zapomněla předat současně s pod-
pisovými archy. 

Zúčastnil jsem se schůze zastupitelstva dne 8. 
8. 2019. Jednání začalo asi jako obvykle, prezentací. 
Přítomných 8, nepřítomní 3, omluveni 2, neomlu-
ven Roman Rusz. Před schůzí jsem s Romanem 
telefonicky mluvil, věděl jsem tedy, že se omlou-
val. Na moje upozornění mi bylo opětovně sděleno,  
že je neomluvený. Bylo mi to líto. Roman mi ukazo-
val později SMS, které posílal s dostatečným před-
stihem před zahájením jednání. U SMS bylo ode-
slání i potvrzení o doručení.

Následovalo projednávání jednotlivých bodů 
programu:

·    Hospodaření.
· Domek Na Sboru – dopis senátora  

Petra Šilara.
·  Penzion U Lípy – dopis Marie Ruszové  

zastupitelstvu.
Znění dopisu mojí manželky jsem si rád posle-

chl z úst pana starosty. Soustředil jsem se na 
jeho obsah. Vyrušila mě až volná diskuze někte-
rých mladých zastupitelů během čtení. Zarážející  
pro mě bylo, že za toto krajně nevhodné cho-
vání nebyli napomenuti. Autorka dopisu, která  
se nezištně snaží a vlastně dělá jejich práci,  
byla tímto způsobem zesměšněna. 

·     Petice a podpisové archy.
Vyslechl jsem si řadu různých návrhů. Pouze 

jeden snad stojí za zamyšlení. A to je Salaš. Man-
želé Trejtnarovi se snaží o dobrý chod této hospůdky.  
Od šachistů jim patří velký dík za obětavost, se kterou 
nám vycházejí vstříc. Ale řekněme si na rovinu. Může 
Salaš splňovat kritérium pohostinného místa?

Další diskutované návrhy byla snůška 
nesmyslů. A tady mě polil studený pot. Dozvě-
děl jsem se, že by nám místo hospody měly stačit 
garáže, dílny, stodoly apod. Samozřejmě, přátel-
ská posezení v soukromých objektech jsou i vítána.  
Ale opravdu myslíte vážně, že by toto mělo být alter-
nativou pohostinného místa? Za minulého režimu 
jsem něco podobného zažil a nesouhlasím s tím, 
aby se to opakovalo.

Došlo i na rozbor podpisových archů k petici  
za koupi penzionu U Lípy. Shromáždilo se 251 pod-
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pisů. Občanů s bydlištěm v Kunvaldě podepsalo 
petici celkem 188. Předseda finančního výboru 
mylně informoval zastupitelstvo, že Kunvaláků  
to podepsala necelá stovka, a podotkl, že většina 
podpisů je od lidí přespolních a petice je proto 
pro zastupitelstvo nezajímavá. Byl to záměr nebo 
neschopnost v počítání? Přece si musíme vážit kaž-
dého hlasu. Jsou to názory z různých míst a projev 
touhy po pohostinném místě. V každém případě 
došlo k pohrdání všech občanů, kteří petici pode-
psali.

Poté byla diskuze, proč penzion nekoupit.  
S údivem jsem pozoroval, jak se šik většiny zastu-
pitelů semknul, aby mohli bojovat pro naše 
„dobro“. Ve svých „moudrech“ se vzájemně 
podporovali. Předkládám jedno z nich: Jedna  
ze zastupitelek uvedla, že případný provozovatel  
by si mohl „namastit kapsu“ a obec by náklady spo-
jené s provozem penzionu jenom platila a neměla 
z něho žádný zisk. Ve své naivitě tedy připustila,  
že by penzion mohl vydělávat. Takovou situ-
aci by přece umožnilo pouze hloupé vedení obce. 
Je známo, že každý obchod, jakákoliv smlouva  
či domluva musí být oboustranně výhodná. Pokud 
tuto základní věc není zastupitelstvo schopné zajis-
tit, mělo by se zamyslet nad svou kompetentností. 
Obrazně jsem uviděl, jak pevně přidělané klapky  
se mohou pozvolna přesouvat až k úplnému ome-
zení pohledu.

Došlo i na odpady v penzionu. Názor „Jedna 
paní povídala“ měl větší váhu než odborná zkouška 
kanalizace, která neshledala závadu. Pouze Pepu 
Vágnera zajímalo, kde je pravda, což byl konečně 
logický argument. Překvapily mě také věcné připo-
mínky předsedy Sokola k této problematice. Dále 
předseda Sokola upozornil na nedostatek oběta-
vých pracovníků s mládeží. Světlou výjimku tvoří 
např. hasiči, hlavně zásluhou Elišky Kalouskové, 
která přirozeným způsobem dokáže nadchnout děti 
pro tuto činnost. Rovněž šachisté – tady vím, že je 
to zásluha Edy Dvořáka, který úspěšně pokračuje v 
tradici Mirka Kodytka a dává tomu více energie, než 
je obvyklé. Předseda Sokola nás seznámil i s organi-
zací Sokola a stavem sokolovny, která nutně potře-
buje dalekosáhlé opravy. Na dotaz zastupitelky,  
o jakou finanční částku by se jednalo, nám bylo 
sděleno, že nejnutnější opravy by stály asi 15 mili-
onů Kč. Tato informace rázem mění situaci. Vždyť 
sokolovna tvoří dlouhodobě jeden celek se školou.  
Děti tam mají tělocvičnu a různá vystoupení.  
I když Sokol není obecní organizací, je podle mého 
prvořadým úkolem obce zajistit chod sokolovny.  
Od chvíle, kdy obec koupila budovu kampeličky, 
uplynuly 3 roky, penzion U Lípy tehdy dobře fun-
goval a vůbec jsme netušili, o jaké finanční náklady  
na rekonstrukci kampeličky se bude jednat  
a do jakých problémů se dostane sokolovna.

Nyní nastává čas na konstruktivní a smysluplné 
zamyšlení. Nebude to snadné rozhodování. Některá 

z priorit by se na nějaké období měla pozdržet. Zdá 
se, že jako první by měl jít stranou penzion. Omyl. 
Právě teď budeme potřebovat, abychom byli pohos-
tinnou lokalitou. Proč? Během podpisové akce jsem 
byl mile překvapen probouzením občanských inici-
ativ. Dotace z rozvoje venkova čekají na naše poža-
davky. Slyšel jsem, že školní kuchyň je nevyhovu-
jící. Přitom rekonstrukce kuchyně v penzionu by 
se všemi požadovanými certifikáty nestála více než 
500.000 Kč. A mohlo by se tam vařit i pro školu.  
I chybějící veřejné WC a infocentrum v penzionu  
by stálo za zvážení.

Pouze v pohostinné lokalitě je možno rozvíjet 
netušené možnosti v podnikání. Kunvald je velmi 
známá obec. Jen ji umět dobře prezentovat. Nyní  
se v důležitém rozhodování nacházíme na křižo-
vatce. Bylo by dobré připomenout si slib zastupitelů, 
který skládali podle § 69 zákona o obcích 128/2000 
Sb., odstavce 2,3 a 4 ve znění:

(2) Člen zastupitelstva obce skládá na začátku 
prvního zasedání zastupitelstva obce, jehož  
se po svém zvolení zúčastní, slib tohoto znění:  
"Slibuji věrnost České republice. Slibuji na svou 
čest a svědomí, že svoji funkci budu vykoná-
vat svědomitě, v zájmu obce (města, městyse) a 
jejích (jeho) občanů a řídit se Ústavou a zákony 
České republiky." 

(3) Člen zastupitelstva obce skládá slib před 
zastupitelstvem obce pronesením slova "slibuji". 
Člen zastupitelstva obce potvrdí složení slibu svým 
podpisem.

(4) Člen zastupitelstva obce vykonává svůj 
mandát osobně a v souladu se svým slibem a není 
přitom vázán žádnými příkazy.

Dovolím si šachové přirovnání. Mohu několik 
hodin hrát vynikající partii. Jsem velice spokojený se 
svým výkonem a stávám se nepozorným. Udělám 
špatné rozhodnutí. A rázem mých 90 procent mé 
dobré hry jde v zapomnění. V paměti zůstane jen 
porážka. Takový scénář se může stát komukoliv z 
nás na jakékoli pozici.

Přeji zastupitelům chladnou hlavu, vřelejší 
srdce a jasný rozhled bez klapek na očích. Tuším, 
že vaše první reakce bude: „Penzion nekoupit“. 
Nevadí. Ať nám pomůže čeština (s tou zápasím 
celý život). Stačí jen před slovo „nekoupit“ připsat  
pro naši obec klíčové slůvko „nejde“. Nejlepší  
by bylo si všechny názory společně vyříkat u piva  
v naší hospodě.

Líbí se mi smajlíci. Postavme je do řady:

Naše startovací čára je vlevo. Vydejme  
se doprava a snažme se dostat co nejdál!  

G. R.
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Cui bono – v čí prospěch?

Když dva dělají totéž, není to vždy totéž. 
Vypůjčím si toto přísloví a dovolím si jej mírně 
v reakci na výše publikovaný článek, parafrá-
zovat: Když dva poslouchají totéž, neslyší vždy 
totéž. 

Ač opravdu nechci laskavého čtenáře una-
vovat dokazováním, musím reagovat ales-
poň několika slovy. Zda se tak na zastupitel-
stvu stalo, nebo nestalo, zda na zastupitel-
stvu to či ono zaznělo a jak to bylo myšleno,  
zda to bylo nebo nebylo dobře pochopeno. Bylo 
by to stále jen tvrzení proti tvrzení. A kterému 
tvrzení kdo uvěří, je věc výrazně individuální  
a vždy zatížená osobním vztahem k aktérům. 

Nicméně, abych uvedla fakta, která se dají 
ověřit na pravou míru – na podpisových arších  
je podepsáno 177 občanů, kteří mají v Kunvaldě 
trvalý pobyt, což činí 21% oprávněných voličů. 
Kolega Matouš Paďour se skutečně zmýlil 
v počtu, neboť přehlédl pouze polovinu archů. 
Jeho omluva za tento nesprávně uvedený fakt 
patří všem, kteří na zastupitelstvu byli.

Ti občané, kteří na zastupitelstvu byli,  
si to zcela jistě budou umět přebrat. A pro ty, 
kteří tam nebyli, platí věty v odstavci výše.

Domnívám se, že zastupitelé zodpovědně 
přistupují k rozhodování, každou žádost a každý 
podnět diskutují, zjišťují informace, leckdy 
nerozhodnou a vyžádají si další informace 
k rozhodnutí – proto občas trvá rozhodnutí  
i déle a s tím souvisí i otázka v nadpisu článku. 

Zvažují i to, v čí prospěch to které roz-
hodnutí bude, bude-li ku prospěchu městyse  
a jeho občanů, nebo jen k osobnímu prospěchu 
jednotlivce. A pokud se na něčem shodne vět-
šina zastupitelů, měli by tato rozhodnutí ostatní 
akceptovat, ať se jim líbí či nikoli. To je jeden 
z principů demokracie. Alespoň pro mě mají 
rozhodnutí zastupitelstva vážnost, protože jsou 
podložena odpovědností.

Zastupitelé mají skutečnou odpovědnost 
za veřejné finance, na rozdíl od mnoha kritiků  
a těch, kteří mají hned po ruce jednoduchá  
nebo rychlá řešení bez zvážení dalších okolností, 
nebo těch, kteří si myslí, že jen oni mají pravdu.

 A právě pro tu odpovědnost a na základě 
vlastních dlouholetých zkušeností z veřejné práce  
se domnívám, že rozhodnutí zastupitelstva  
a zastupitelů jsou zcela v souladu s citovaným 
slibem zastupitele v článku G. R.

Jana Trejtnarová

Dopis bývalého starosty Letohradu obyva-
telům městyse Kunvaldu

Vážení čtenáři Poledníku,
jsem dlouholetým příznivcem Vaší obce, 

pravidelně se zajímám o dění u Vás, a to buď 
osobně, nebo prostřednictvím tohoto zpravo-
daje, za jehož zasílání tímto moc děkuji. 

V minulém čísle mne však zaujala debata 
kolem Penzionu U Lípy. Hledal jsem poté  
i bližší informace v záznamech ze zasedání 
místního zastupitelstva, takže jsem se sezná-
mil s podstatou celého sporu – tedy jestli je, 
nebo naopak není zapotřebí hospody v obci.  
Každá obec musí mít obchod, školu a hos-
podu

Dlouhodobě tvrdím a jako starosta jsem 
vždy také usiloval o to, aby každá obec měla 
obchod, školu a hospodu. Uznávám, že pořadí 
důležitosti se mění s věkem, denní a někdy 
i roční dobou. Všechno to ale jsou důležité 
budovy pro občany městyse a vlastně i každé 
obce. O důležitosti obchodu nebo školy v místě 
bydliště asi není zapotřebí vůbec polemizovat, 
jen u hospody se určitě najde řada příznivců  
i odpůrců. Jedno však hospodě upřít nelze,  
je důležitým místem pro společenský život v obci.  
Černá díra na peníze

A teď k otázce z minulého čísla Poledníku: má 
hospodu provozovat obec? Znám mnoho obcí, 
které vlastní a také provozují hospodu. Ve velké 
většině to není proto, aby na tom obec vydě-
lávala, ale hlavně kvůli ostatním přidruženým  
prostorám, jako je sál nebo tělocvičné zařízení. 

U obce podle mého vždy musí jít  
o ekonomický i širší společenský pohled, který 
rozhodne, zda si něco takového obec vůbec 
může dovolit. Nezapomínejme, že veškeré 
finanční náklady na provozování hospody jsou 
kryty místním rozpočtem! A nejedná se jen  
o nákup alkoholu nebo tabáku, ale i o mzdové 
náklady na obsluhu nebo úklid, opravu nemo-
vitosti, vytápění, spotřebu vody a řadu dal-
ších nákladů, které se měsíčně šplhají mini-
málně do výše několika desítek tisíc korun.  
Dokáže to Vaše hospoda opravdu vydě-
lat a vrátit do místního obecního roz-
počtu? A co náklady na rekonstrukci?  
Obec není podnikatelem, ale musí být 
dobrým hospodářem

Finance obce mají sloužit především pro 
veřejné služby určené většině obyvatel. Zna-
mená to tedy, že obec musí být dobrým hos-
podářem a ne podnikatelem v restauračním 
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zařízení. A už vůbec bych varoval před nápa-
dem být „pouhý majitel nemovitosti“ sloužící 
k podnikání a myslet si, že nájem vše vyřeší.  
Sami se můžete přesvědčit, jaké finanční 
problémy jsou „jen“ při provozování obec-
ních bytů. A to na ně lze využít i různé 
dotace, nebo příspěvky na sociální služby. 
Obec musí uvažovat v dlouhodobém horizontu

Omlouvám se na tomto místě všem přízniv-
cům, kteří prosazují zakoupení budovy penzionu 
a jeho následné provozování. Dle mého názoru 
bývalé zastupitelstvo udělalo z dlouhodobého 
hlediska naprosto správné rozhodnutí, když tuto 
budovu prodalo. Obec by do ní jen investovala 
další a další peníze a nedostala by nic navíc. 

Máte krásnou Sokolovnu, která je ideální 
pro veřejné akce a navíc se připravuje přestavba 
Kampeličky. Projekt je velmi dobrý a nabídne 
klubovnu pro spolky a občany. Držme se jed-
noduché zásady: podnikat mají podnikatelé  
a ne obce!

Obdivuji zastupitelstvo za podporu školy…
Ano - Vaše zastupitelstvo má můj veliký 

obdiv a myslím to naprosto vážně. Vzít na 
sebe finanční podporu školy, aby Vaše děti 

nemusely dojíždět do okolních škol a mohly 
být vychovávány ve své rodné obci, to prostě 
chtělo odvahu. Bez ní by stát školu zrušil, nebo 
výrazně omezil výuku. Zastupitelé vědí, co je 
pro dění v obci důležité a já, jako bývalý sta-
rosta a současný senátor, to dokážu ocenit.  
Proč tedy opakovat chyby jiných?

Znám mnoho obcí i měst, které si mys-
lely, že když budou mít ve vlastnictví „obecní 
hospodu“, tak to bude výhodné pro rozpočet 
obce. Naprostá většina z tohoto nápadu zase 
velmi rychle vystřízlivěla a praxe je za krátký čas 
nekompromisně přesvědčila, že to byla chyba.  
A pak se hledal rychlý způsob, jak tu jejich 
„obecní hospodu“ rychle zavřít a nejlépe  
i prodat. 

Obec, která má tolik důležitějších zařízení, 
které potřebují financování, prostě nemůže 
vyhazovat peníze z okna. A to nejenom při 
investicích, ale hlavně při každodenních vyso-
kých pravidelných provozních nákladech. Jsou 
to neúprosné počty a vlastně i boj o přežití, kdy 
musí jít stranou osobní pocity a často bohužel  
i nostalgie. 

Ing. Petr Šilar
předseda senátorského klubu KDU-ČSL a nezávislí

Čím žije naše kunvaldská škola...

Školní družina informuje
Jeden školní rok nám před „pár dny“ 

skončil a další právě začal. Já se nejprve 
na chvíli vrátím k tomu minulému. 

Ve družině byla nejpočetnější parta prv-
ňáků (13 dětí), která vyžadovala neustále 
pestrý program.

S nadšením jsme vyráběli, tvo-
řili a stříhali ze všeho možného,  
co nabízí můj přeplněný kabinet. Zkusili jsme 
i vyšívání, kde mě překvapili hlavně kluci, 
jak byli šikovní, pečliví a vytrvalí. Dokonce 
Tadeáš M. dal na frak i starším děvčatům 
z kroužku vyšívání a v počtu dokončených 
prací byl první, a to je po delší době práce 
ve školní družině velké překvapení. Prvňáci 
byli ohromní pomocníci i při úklidu pomůcek 
a stavebnic. Věřím, že se stejným elánem 
budou pokračovat i další školní rok.

Dále musím pochválit celou partu šesti 
druháků, která opravdu vždycky pilně pra-
covala. S těmi staršími (mám na mysli  
3 třeťáky, 6 čtvrťáků a 2 páťáky) to už bylo,  
co se týče práce ve družině, trošku složitější. 
Buď nebyli přítomni, nebo zrovna neměli 
chuť něco dělat. Přesto nám všem občas 
pomohli a zařídili, co bylo třeba.

V červnu ve družině proběhly dvě důle-
žité opravy. Požádala jsem pana R. Šle-
singra, zda by nám obložil stěnu za umyva-
dlem. Přišel třídu prohlédnout a v době škol-
ního výletu vše provedl. Truhlář p. Hynšt 
nám vyměnil prošlapaná prkna v podlaze. 
Oběma řemeslníkům velice děkuji za prove-
denou práci. V měsíci červenci, žamberecká 
firma zhotovila úplně celou novou podlahu 
ve třídě. Se stěhováním skříní pomohli páni 
V. Bílek, V. Hejkrlík a pan školník a s přemís-
těním miliónu věcí parta osmáků a deváťáků, 
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Pirátský dětský den
V sobotu 29. 6. konal dětský den v pirátském 

stylu. Sportovní areál Na Salaši se proměnil v roz-
bouřené moře s pirátskou lodí. Na děti čekaly dis-
ciplíny, které musí zvládnout každý správný pirát. 

Chuť dětí stát se dobrým mořským vlkem 
a vyplout s námi na prázdninovou cestu kolem 
světa byla velká, takže plnily úkoly jako o život. 
Chvíli odpočinku mezi soutěžemi nám poskytlo 
vystoupení agility. Toto cvičení se psy nám 
ochotně předvedl pan Vrkoč se svým početným 
týmem. 

Závěru dne, po rozdělení uloupeného 
pokladu, děti doslova vlétly do pěnových vln,  
za které děkujeme kunvaldským  hasičům. Podě-
kování patří také sponzorům (městysu Kunvald, 
Kunvaldské a.s.) a všem, kteří nelitovali svého 
volného času a pomohli nám s přípravou i orga-
nizací. 

pirátky Darča a Marta

Poděkování
Ráda bych touto cestou poděkovala všem, 

kteří s nadšením připravili Den dětí v Kunvaldě, 
kam jsem také já s rodinou dorazila. Vše bylo 

zaranžováno v pirátském duchu. Hned  na začátku 
nás  pobavila vtipná pirátská scénka, kterou byl 
zahájen celý program. Vše umocňovala hudba  
z filmu Piráti z Karibiku. Obdivovali jsme i množ-
ství rekvizit (pirátskou loď, kormidlo, pirátské 
vlajky...) a také pirátské kostýmy. Naše děti velmi 
bavilo plnění různých úkolů na stanovištích, při-
čemž obtížnost úkolů byla schůdná i pro menší 
děti. Odměny za splněné úkoly byly nejen nápa-
dité, ale bylo jich opravdu více než dosti. Všichni 
jsme rovněž obdivovali krásné domácí perníky  
ve tvaru piráta, které děti nejen potěšily, ale i  zasy-
tily. Já osobně byla uchvácena ukázkou výcviku 
agility. Ti chlupáči byli jedním slovem bezvadní.

Zatímco jsem spokojeně s dětmi, které hltaly 
každé slovo pirátek "moderátorek", proplou-
vala slunným sobotním odpolednem, čas letěl  
a já si při rozdělování pokladu říkala, že už je tu 
asi konec. Ale třešničkou na dortu byl ještě příjezd 
hasičů, kteří dětem vykouzlili tolik bílé pěny, že se 
v ní až ztrácely. A moc si tuto pěnovou koupačku 
užívaly. Vlastně ani dospělí nedokázali odolat…

Jsme rádi, že jsme v sobotu 29. 6.  
z množství nejrůznějších víkendových  
nabídek akcí vybrali právě tu v Kunvaldě.  
Opravdu jsme si to u Vás moc užili.

 Petra F., Žamberk

Stále se něco děje...!

Indiánský dětský denLetní soutěžení

kteří dle pokynů Anety Šlesingrové přišli  
i o prázdninách vše nanosit zase zpátky. Celé 
partě pomocníků moc a moc děkuji. Velký 
dík patří i městysu Kunvald, který celou akci 
finančně zaštítil.

Děkuji paním V. Kavkové a D. Jedličkové 
(i Sáře a Adéle), které dokázaly dětem zpes-
třit všechny velké družinové akce. Děkujeme 

i dalším kunvaldským občanům, kteří naši 
družinu zásobovali drobným materiálem – 
odpadem a zpestřovali tak naše tvoření.

Dnes zahajujeme nový školní rok. Čeká 
nás spousta práce, her, zábavy a dovádění 
a já přeji dětem, aby si každý den ve družině 
krásně užily a byly spokojené.

 Irena Vagnerová, Vychovatelka ŠD
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Kunvaldská lávka podruhé

Kunvaldská lávka 
Rok se s rokem sešel a my se tak opět 

mohli společně setkat na již tradiční akci – Kun-
valdské lávce. Počasí nám letos příliš nepřálo  
a po období veder a sucha k nám dorazil déšť. 
Ne že by to nebylo potřeba, ale mohl ještě den 
počkat. Nicméně o počasí je zde jiná rubrika. 
Stejně jako každý rok jsme se těšili na všechny, 
kteří se přijdou podívat a podpořit tak SDH Kun-
vald. Vše bylo připraveno. Občerstvení, soutěže  
a každý si tak mohl užít dle svého uvážení.

U grilu a v kuchyňce se pořadatelé otáčeli  
a chystali pro všechny hladové žaludky makrely, 
klobásky, steaky a mnoho dalšího. Hasit žízeň 
bylo možné limonádou, pivem nebo i něčím tvrd-
ším. I přes nepřízeň počasí se našli odvážlivci, 
kteří se odhodlali poměřit síly s lávkou v nejrůz-
nějších disciplínách. 

Děti i dospělí se snažili suchou nohou dostat 
přes koupaliště na kole, trakaři či jen tak. Prav-
dou je, že ne všem se to povedlo a k velké radosti 
přihlížejících skončili ve vodě. Ta naštěstí vlivem 
předešlého teplého počasí neměla úplně nej-
horší teplotu. Siláci házeli pivním sudem do dálky  
a pro nejmenší byla nachystána trampolína, ská-
kací hrad a různé soutěže, za jejichž zdárné spl-
nění dostávali sladkou odměnu. 

Po ukončení hlavního programu jsme 
dětem nafoukali kopec pěny, která tradičně sklízí 
úspěch u všech věkových kategorií. Mezitím  
se na improvizovaném pódiu připravila rocková 
kapela Hadron, která sázela jeden hit za druhým. 
Výborně hrála a bavila publikum až do pozdních 
večerních hodin. Závěrem je třeba opět poděko-

vat všem sponzorům a partnerům, kteří se roz-
hodli naši akci podpořit. 

Dík patří i všem lidem, kteří pomohli vše 
nezištně zorganizovat a zajistili hladký průběh celé 
akce. V neposlední řadě bychom chtěli poděkovat 
vám všem za to, že vás neodradilo deštivé počasí 
a dorazili jste užít si s námi celé odpoledne. 

Dodali jste nám tím motivaci tuto akci zdo-
konalovat a stále ji řadit do programu na letní 
sezónu. Děkujeme! 

Za SDH Kunvald Matouš Paďour, velitel

I odpočinkový sport dokáže přejít 
v adrenalin...

Nepříliš přívětivé srpnové soboty  
3. a 10. srpna, co se týkalo počasí. Celý den na 
nás sluníčko moc nevykouklo. Jak se říká, pršelo, 
jen se lilo, ale rybářům to nevadilo. Český rybář-
ský svaz - místní organizace Kunvald pořádala 
3. 8. závody pro dospělé a 10. 8. pro děti. 63 -  
to je počet zkušených rybářů a závodníků  
a 41 - malých nástupců. 

Kategorie – dospělí: 1. místo - Tomáš Ludvík.
Kategorie - děti od 3 do 15 let: 1. místo - 

Adam Kmoníček, 2. místo - Veronika Toběrná,  
3. místo - Patrik Fajgl.

Všem ostatním přejeme hodně úlovků a také 
relaxu u rybníků a řek. Touto cestou chceme 
poděkovat všem, kteří se podíleli na této akci, 
sponzorům, pořadatelům a budeme se těšit  
na příští rok snad se sluníčkem. 

ČRS MO Kunvald

To je úlovek! Z dětských rybářských závodů
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Společenská kronika

Blahopřejeme našim spoluobčanům, 
kteří oslaví významná životní jubilea:

92 let
16. 10. Marie Trejtnarová 

84 let
28. 9. Slavomír Divíšek 

83 let
7. 10. Františka Kopecká

70 let
13. 10. Milan Hynšt
12. 9. Marie Ruszová 

60 let
27. 9. Juraj Gyén
30. 9. Ladislav Svaták
2. 9. Jindřiška Lehká

50 let
23. 9. Lenka Rollerová
23. 10. Irena Schneider 

Vzpomínáme na občany, kteří již nejsou 
mezi námi:
12. 7. František Červ
18. 7. Jaruška Tomanová
26. 7. Ladislav Novotný

Les ztratil dobrého přítele
Les městyse na Bubnově ztratil dobrého pří-

tele. Byl z těch, kteří moc nemluví, ale vytrvale, 
tiše a stále usilovně pracují…

Pan Ladislav Novotný pracoval roky v lese 
městyse na Bubnově, zasázel tisíce stromků, 
pečoval o ně, než odrostly, stavěl a opravoval 
oplocenky, natíral mladé stromky, aby jim zvěř 
neškodila. Dobře věděl, co a kdy právě v péči  
o kultury dělat a vždy práci spolehlivě a s láskou 
odvedl.

Lesu bude chybět, tak, jako chybí každá pra-
covitá ruka, která ubyde.

S úctou a s díky za práci odvedenou pro les,

Jana Trejtnarová

Okénko farnosti

Uplynulý školní rok
Minulý školní rok se v hodinách náboženství 

nesl ve znamení příprav na přijetí Svátostí. Na jaře 
přijaly Křest tři děti a v závěru školního roku jich 
šest přistoupilo k Prvnímu svatému přijímání.

V našem kostele přijala tuto Svátost I. Kepr-
tová, A. Šlesingerová, L. Příhodová, D. Bolečková,  
V. Borková. V kostele sv. Markéty v Praze byla 
pokřtěna a První sv. přijímání přijala A. Kalousová. 

A konečně nastaly tolik očekávané letní prázd-
niny. V neděli 30. 6. měly děti možnost poděkovat 
za celý školní rok při dětské mši svaté. 

Pak už se rozběhly z kostela ve vodopádu žlu-
tých balónků vstříc letním dnům. Nic však netrvá 
věčně a volné dny jsou za námi. Každoročně nám 
to připomíná také dětská mše sv. zahajující školní 
rok. Letos se bude konat 8. 9. a žáci si na ní done-
sou školní batohy a aktovky k požehnání. 

Ať se jim tedy i v tomto roce dobře daří. .

Marta Gregušová

Koncert dua Nos Dames a oprava 
varhan 

Byl krásný slunný podvečer, poslední 
sobota v červnu. Prázdniny začínaly a začí-
nal i koncert dua Nos Dames (Kateřina Pro-
kešová, Martina Forejtková). 

Lidé se scházeli v našem kostele, učinkující 
ladili hudební nástroje a venku se, pod stromy na 
farní zahradě, připravovalo pohoštění. Koncert začal 
v 18h a byl opět nabitý krásnými melodiemi.

Hostem Martiny a Kateřiny byl i letos pan 
David Jandl, který kromě zpívání provázel koncert 
i slovem. Po krásném hudebním zážitku člověku 
trochu vyhládne, proto se maminky a babičky dětí 
z Misijního klubka rozhodly napéct nejrůznější dob-
roty. 

Všichni návštěvníci si tak po koncertě mohli 
posedět a popovídat u stolečků s dobrotami, podá-
vala se i káva a čaj. Mnozí se nejprve ostýchali, 
ale pak se rádi připojili a využili i možnosti blíže  
se seznámit s dámami z Dua Nos Dames. 
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Ty velmi rády podpořily náš záměr získat 
finance na opravu varhan kostela sv. Jiří a spolu 
s nimi i mnozí další.  Díky všem se tak vybrala 
krásná částka 4000 Kč. 

Sport

Kunvaldský železný muž 2019

Je to neu-
věřitelné, ale už 
po 18. se vno-
řili závodníci na 
trati našeho tri-
atlonu do míst-
ního koupa-
liště. Letos na ně 
čekalo sice stejně 
dlouhé plavání, 
ale vzhledem ke 
zmatkům z loň-
ského roku 
jsme přistou-
pili k prodlou-

žení oválu v bazénu, přidání jedné bójky  
a ubrání jednoho kola. Kolo vedlo po stejné 
trati jako vždy přes Klášterec, Pastviny, Líšnici 
a Žamberk. Běželo se také po trati léty prově-
řené, vedoucí směrem na Dolní Kunvald a zpět 
po Stezkách do cíle u Sokolovny.

Na trať se vydalo celkem 66 závod-
níků a závodnic v jednotlivcích a 3 štafety. 
Urputný souboj na trati sváděli závodníci nejen 
mezi sebou, ale i s vysokou teplotou vzdu-
chu. Jediné osvěžení je čekalo v našem pře-
krásně čistém koupališti. V koupališti opět vřela 
doslova voda a mezi závodníky padla nejedna 
facka či kopanec, jednou je závodník trochu 
přitopen a podruhé přitopí nechtěně někoho 
jiného, ale to je v triatlonu naprosto normální 
a všichni s tím počítají. Na kole všechny hned 
po výjezdu z depa prověřil kopec na Končiny, 
tam se tvoří a sjíždějí skupinky závodníků, které 
spolu většinou bojují a jedou až do Líšnice.  
Zde je většinou roztrhá prudký kopec u lakovny, 
tam se jede opravdu na krev, a ti větší rezervou 
sil tam získávají rozhodující náskok do absolvo-
vání posledních kilometrů cyklistické části. Neji-
nak tomu bylo i letos.  A v běhu už jde opravu 
každý za své, protože stoupání po Stezkách,  
ač se nezdá, je velice náročné. 

Letos závodníci většinou nebojovali mezi 
sebou v jednotlivých kategoriích, protože 
v cíli mezi nimi byli poměrně velké rozestupy,  

ale v celkovém hodnocení byli mezi sebou 
závodníci celkem nahusto.

O vítězích se rozhodovalo především  
na kole, kde si vytvořili dostatečný náskok pro 
závěrečný běh. Letos se stal absolutním vítězem 
Jan Roháček z Ústí nad Orlicí, který trať poko-
řil v čase 1:05:58, mezi ženami vítězství vybo-
jovala Lenka Dušková z Iscarexu Česká Třebová 
s časem 1:15:32.

Závodu se zúčastnili i 4 zástupci z Kun-
valdu. Jmenovitě to byli Luděk Dlabka, Eda 
Štumpf, Dušan Vlk a Eliška Kopecká, všichni  
se vydali ze všech sil, ale na stupně vítězů  
to nestačilo. Protože se však řídili heslem: 
„Není důležité vyhrát, ale zúčastnit se!“ tak jim  
to zajisté nevadilo a rádi si zasportovali.

Bohužel letos se stala o závodě i jedna 
nehoda, kdy automobil s přívěsem vytlačil 
jedno závodníka z trati, naštěstí to mělo šťastný 
konec, závodník sice do cíle nedojel, ale odnesl 
to pouze odřeninami po celém těle.

 
Výsledky:
Muži A
1. Jan Roháček (xcs.cz), 2. Tomáš Mikyska 
(3d Fitness RT), 3. Jan Hajzler (Vsetín)
Muži B
1. Josef Doleček (Fort SMC ÚO), 2. Martin 
Vintrlík (Křepice), 3. Mirek Capoušek (3d Fit-
ness RT)
Muži C
1. Petr Štěpař (Čerti Kunčina), 2. Jan 
Schauer (Lanškroun), 3. Tomáš Strnad (3d 
Fitness RT)
Ženy A
1. Tereza Mikysková (Skitri Jabloné), 2. 
Tereza Štorková (CTB Brandýs), 3. Petra 
Krčmářová
Ženy B
1. Lenka Dušková (Iscarex ČT), 2. Daniela Tyl-
šová (LOKO Trutnov), 3. Petra Černá (3d Fit-
ness RT)

Tým Sokola Kunvald

Jsme rádi, že i Misijní klubko mohlo tímto způ-
sobem přispět k získání dalších financí na opravu 
varhan. Tyto peníze i výtěžek z jarní akce Poutový 
koláč jsou uloženy na zvláštním účtu oprav.

Marta Gregušová
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Kunvaldská a.s. oznamuje všem zájemcům o obilí a konzumní brambory na uskladnění,  
aby se hlásili do konce září u paní Píčové, tel. 465 677 749 nebo v účtárně, tel. 465 677 740.

Včelařská výstava ke 125. výročí založení včelařského spolku
20. 9. - 24. 9. 2019.

Program:
Sobota 21. 9. 2019
  8.30 církevní mše věnovaná včelařům v kostele sv. Jiří v Kunvaldě, ThDr. Pawel Nowatkowski
10.00 otevření včelařské výstavy v sokolovně Kunvald
11.00 apiterapeutická ukázka - medová masáž, voskový zábal - Monika Jindrová
14.00 slavnostní zahájení výstavy s Chantal Poullain
15.00 apiterapeutická ukázka – netradiční včelí produkty - Monika Jindrová
16.00 včelaření v Montaně, USA – Jiří Hůlka
18.00 uzavření výstavy
20.00 koncert Chantal Poullain v kostele sv. Jiří v Kunvaldě

Neděle 22. 9. 2019 
10.00 otevření včelařské výstavy v sokolovně Kunvald
11.00 apiterapeutická ukázka - medová masáž, voskový zábal - Monika Jindrová
14.30 apiterapeutická ukázka – netradiční včelí produkty - Monika Jindrová
15.30 včelaření v Montaně, USA – Jiří Hůlka
17.00 uzavření výstavy

Městys Kunvald Vás zve na tradiční
Podzimní výstavu

"Obraz jako šperk, šperk jako obraz",
která se bude konat ve dnech 26. – 28. 10. 2019 v sokolovně Kunvald.

Slavnostní zahájení proběhne v sobotu 26. 10. 2019 od 14 hod
Vystavují:

TARRA DLABKOVÁ - OBRAZY
HANIA JENIŠTOVÁ - ŠPERKY

Autorské šperky Hania v sobě spojují krásu dřeva a umění prstů vázat uzlíky. Na počátku je vždy polínko a klubíčko. Na 
výstavě uvidíte šperky svatební i pro každodenní potěšení.

Obrazy Tarry Dlabkové nejsou jen obrazy, ale celé příběhy vnitřních prožitků a svobody projevu. Tarra maluje intuitivně, 
tedy tak, jak to cítí, a lepí přímo do obrazů ulity a kameny, či na ně navazuje ozdobné závěsy z provázků, peříček  

a korálků. Jsou malované štětcem i rukama, ale především SRDCEM.
Tarra a Hania také spojily svůj um, a tak na výstavě budete moci shlédnout jejich první spolupráci - sérii Tři podoby ženy - 

propojení malby a uzlíků, obrazu a šperku.
Přijďte si tyto příběhy barev, dřeva a provázků poslechnout přímo od autorek na některou z komentovaných prohlídek, 

které proběhnou v rámci výstavy.
Obrazy: Tarra Dlabková - www.tarradlabkova.cz
Šperky: Hania Jeništová - www.stvorenim.cz
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1. Duo Nos Dames a David Jandl.
2. Na lávku vyjeli opravdu jen ti odvážní – Kunvaldská lávka 2019. 
3. První přijímání.
4. Kunvaldský železný muž 2019.
5. Z dětských rybářských závodů.


